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از جامعه چه خبر؟

مدیرعامل مؤسسه خیریه زنجیره امید اعلام کرد

حکم تخلیه برای یک 
اقامتگاه مادر و کودک

اداره اوقــاف شــمیرانات با حکمی خواســتار تخلیه 

اقامتــگاه مادر و کودک مؤسســه خیــره زنجیره امید 

شده اســت. مریم مرعشی، مدیرعامل مؤسسه خیره 

زنجیره امید بــا اعلام این خبر گفــت: »اوقاف حکم 

تخلیه اقامتگاه کــودک و مادر این مؤسســه را گرفته 

اســت، این اقامتگاه برای قبل و بعد از عمل جراحی 

کودکان است تا خدمات بگیرند اما گویا مسئولان اداره 

اوقاف توجیه نمی شوند و می گویند پرورشگاه خود را 

جای دیگری مانند جاده قم ببرید، درصورتی که اینجا 

پرورشگاه نیست، کودکان برای گذراندن طول درمان 

گاهی مجبورند ۵ الی ۶ مرتبه در این اقامتگاه بمانند.« 

او ادامه داد: »این اقامتگاه براســاس نیاز زنجیره امید 

تعریف شد، این یک مرکز تکمیلی درمان قبل و بعد از 

عمل جراحی است، در این اقامتگاه شبی ۳۲ مادر و 

کودک اقامت دارند و از خدمات توانبخشی با پروتکل 

اطفال که در کشور ما بســیار کم است بهره می برند. 

از نظر کارشناسی اینجا کامل ترین مرکز توانبخشی با 

پروتکل اطفال است، چراکه تمام موارد مورد نیاز برای 

درمــان کودکان در این اقامتگاه وجــود دارد. کودکان 

در مرکز ما از نظر تغذیه حمایت می شوند، برنامه های 

تفریحی دارند و برای آن ها جشن تولد گرفته می شود.« 

مرعشی در ادامه گفت: »در گذشته اداره اوقاف خیلی 

منطقی اجاره بهای ســاختمان را افزایش می داد و ما 

هم پرداخت می کردیم، اما متاسفانه از سه سال قبل، 

از زمانی که آقای خاموشی در اوقاف مسئولیت گرفتند 

با وجود ســه جلسه ای که با او داشــتیم و حتی دکتر 

شهریاری از کمیسیون بهداشت مجلس هم در برخی 

جلســات بودند و تاکید کردند در این مؤسســه شائبه 

سیاســی و اقتصادی وجود ندارد، باز هم اداره اوقاف 

با ما همکاری نکرد، بعد از دوره کرونا اجاره اقامتگاه را 

ناگهــان افزایش دادند و همین چند روز قبل از اوقاف 

تماس گرفتند و گفتند اجــاره اینجا باید ماهیانه یک 

میلیارد شــود.« مرعشی در پاســخ به این پرسش که 

آخرین تصمیم اوقاف برای اقامتگاه مادران و کودکان 

مؤسسه زنجیره امید چیست، گفت: »از سال گذشته 

تا امــروز 1/۵ میلیارد بابت اجاره بها از ما گرفته اند و با 

چــک تضمینی که از ما داشــتند یک میلیــارد هم از 

حساب مؤسسه برداشت کردند، انگار که نمی خواهند 

ما اینجا بمانیم، الان هم با حکم تخلیه سه روز فرصت 

داده ند که اقامتگاه را تخلیه کنیم.«مدیرعامل مؤسسه 

خیره زنجیره امید درباره مراحل ســاخت بیمارستان 

این مؤسسه هم گفت: »در منطقه جوادیه هم جلوی 

ساخت بیمارســتان ما را گرفته اند. امیدوارم هرکسی 

که مسئول این کشــور می شود به مسائل این چنینی 

دید سیاسی نداشته باشد. متاسفانه رئیس دانشگاه 

تهران و آقای زاکانی شهردار تهران، جلوی ساخت این 

بیمارستان را گرفته اند. جایی که اگر ساخته شود آن جا 

هم اقامتگاه کودک و مادر داریم. این بیمارستان طبق 

استانداردهای دنیا و متناسب با ویژگی های ما در کشور 

طراحی شده است، اما جلوی ساخت آن را گرفته اند.« 

او ادامه داد: »در آخرین جلســه با شهردار تهران آقای 

زاکانی گفتند که مشکل ما با زنجیره امید نیست بلکه 

شهرداری با دانشگاه تهران مشــکلاتی دارد، اما این 

حرف ها مانند دعوای صوری است که راه انداخته اند. 

من نه به عنوان مدیرعامل این مؤسســه بلکه به عنوان 

شــهروند تهران هنوز نتوانسته ام متوجه شوم داستان 

توقف پروژه ساخت بیمارستان برای چیست و به رغم 

تمام پیگیری ها هیچ اتفاق مثبتی رخ نداده است. چه 

چیزی از این مؤسســه دارید که اجازه کار نمی دهید. 

اگر دلیلی دارید، بیایید بگویید و مؤسسه را هم پلمب 

کنید، اما امروز هم شهرداری جلوی ساخت بیمارستان 

را گرفتــه  و هم اوقاف می خواهد اقامتــگاه کودکان و 

مادران را تخلیه کند.« مرعشــی گفت: »این مؤسسه 

باید در همه زمان ها کار کند، از زمانی که ما شــروع به 

کار کردیم همکاری خوبی با وزارت بهداشت داشتیم، 

اما در ســه سال گذشــته وزارت بهداشت نه تنها هیچ 

همکاری ای با ما نداشت بلکه سنگ اندازی هم کرد. 

متاســفانه انگار روی انگیزه های فردی و شخصی این 

برخوردها را با ما می کنند. قرار بود بیمارستان ساخته 

شــود، ما در آن تجهیزات خوب بگذاریــم و آموزش و 

اعزام های خوبی هم داشــته باشیم تا انگیزه ای شود 

برای متخصص ها که بیایند در رشته های خاص مربوط 

به اطفال آموزش ببینند و متخصص شوند. این را بگویم 

که امروز پزشکی فوق تخصص اطفال در خطر است؛ 

تا دو، ســه ســال آینده با کمبود فوق تخصص اطفال 

مواجه هستیم و اگر این رشته را حمایت نکنیم ظرفیت 

عمل های ما به شــدت پایین می آید.«مؤسسه خیریه 

بین المللــی زنجیره امید تیرماه 1۳۸۶ شــروع به کار 

کرده است. آنطور که در معرفی این مؤسسه آمده آن ها 

خدمات درمانی خود را به کودکان زیر 1۸ سال، بدون 

در نظر گرفتن دین، نژاد و ملیت و طبق استانداردهای 

بین المللی در رشــته های قلــب، ارتوپدی، ترمیمی و 

جراحی مغز و اعصاب ارائه می دهند.

کمبود دستگاه  کارتخوان بلیت 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران از نبود 

دســتگاه های کارتخوان بلیت در خطوط تندرو اتوبوس 

گلایه کرد. به گزارش ایســنا، ناصر امانی با بیان اینکه 

تماس های زیــادی درباره فعالیت اتوبوس های خطوط 

تندرو داشتیم و در جلسات گذشته برخی از اعضا نیز در 

این زمینه تذکر دادند، گفت: »دستگاه های کارتخوان 

در برخی ایستگاه ها یا وجود ندارند یا فعالیت نمی کنند 

و مردم نمی توانند با کارت بلیت هزینه را پرداخت کنند 

و ایــن درحالی اســت که در خطوط اصلــی تندرو مثل 

میــدان راه آهن تا تجریش که یکی از مهمترین خطوط 

است و بیشترین حجم مسافران را دارد، این خرابی دیده 

می شود.« او با بیان اینکه برخی شهروندان می خواهند 

هزینه کرایه را واریز کنند تا مدیون نباشند، گفت: »چراکه 

هــم راننده ها حق دریافت پول نقــد را ندارند، هم مردم 

پول نقد به همراه ندارند. جلســه گذشته که مدیرعامل 

سازمان فاوا به شورا آمد، گفت که این مسئولیت برعهده 

آنها نیســت چراکه خرید امکانات با معاونت حمل ونقل 

و ترافیــک اســت و در مورد خرید ایــن امکانات و نصب 

آنها اطلاعی نداریم و این درحالی اســت که  شهرداری 

تهران مدعی است هوشمندســازی را توسعه داده؛ اما 

در خطوط تندرو دستگاه ها موجود نیست و از شهرداری 

می خواهیم هرچه ســریع تر این دســتگاه ها را نصب و 
مشکل را حل کند.«

ساعت شروع صفحه آرایی
ساعت پایان صفحه آرایی

ساعت پایان ویراستاری
امضای دبیر سرویس

تایید سردبیر
تایید مدیرمسئول

ویلایی، میدان های شــلوغ فاز یک و دو و یک محدوده برای ساخت 

»سرزمین ایرانیان« که فعلاً خبری از آن نیست. مال های دور میدان 

استقلال تازه بالا رفته اند و ایستگاه مترو  هم همین چند ماه پیش راه 

افتاده و حالا مســافران هرروز به غیر از اتوبوس و تاکسی، راه دیگری 

برای ســفر به تهران پیدا کرده اند. تاکســی به راحتی پیدا می شود؛ 

بخش زیادی از مهاجران پرند مسافرکشی می کنند. از میدان استقلال 

و چهارراه اول که رد شــوی، دیگر خبری از شــلوغی خانه های بزرگ 

نیســت و خیابان های پهن و خالی آغاز می شــود و ســاختمان ها تا 

بی نهایت ادامه پیدا می کنند. اهالی می گویند تنها مزیت پرند، آب و 

هوای آن است که هنوز آلوده نشده. 

پرند آنقدر وســیع شده است که خانه های طرح ملی مسکن هم 

در فاز هفت کم کم بالا می رود و تفاوت چندانی هم با مسکن های مهر 

فاز چهار تا شش ندارند. سفید و یک دست و گاهی باکیفیت و گاهی 

بدون کیفیت. در هر خیابان به جای دکه های مطبوعاتی، دکه هایی 

کوچک راه افتاده اند که مواد غذایی و خوراکی دارند. اهالی می گویند 

صاحبان این دکه ها فروشــندگان اتباع انتخــاب می کنند و احتمالًا 

چیزهای دیگری هم بین بساط خوراکی آنها پیدا شود.  

دستفروش های پرند همه جا دیده می شوند؛ کنار همه خیابان ها 

و حتــی روزهای جمعه در بــازاری که یکی از خیابان هــا را به راحتی 

می گیرد. مقصد، یکی شهرک های فاز شــش است؛ آخرین فاز این 

شهر و درست مانند پنج فاز دیگر: خانه های متراکم، دیوارهای سفید 

و خیابان های پهن که لابه لای آنها دو مال در حال ساخته شدن است. 

در »زون شش«، دو ســوپرمارکت داخل واحدهای مسکونی ساخته 

شــده اند و اهالی هربار که برای خریــد می روند، باید خرید مفصلی 

انجام دهند. هرچه از فاز یک پرند دورتر باشی، دسترسی به امکانات 

سخت تر و پرهزینه تر می شود.  مدیریت پرند از فاز یک تا سه در دست 

شــهرداری پرند و از فاز چهار به بعد برعهده شرکت عمران پرند است.  

آقای خالقی یکی از همان مهاجرانی است که چهارسال پیش از تهران 

به پرند رفت تا ساکن یکی از واحدهای طرح مسکن مهر شود. او قبلاً 

تراشکار بود و حالا بازنشسته شده است: »زمانی که شروع به تحویل 

واحدهــا کردند، همه با ذوق دربــاره آن صحبت می کردند، اما وقتی 

تحویل گرفتند با اتفاق دیگری روبه رو شدند و شرایط روزبه روز بدتر شد. 

برخی از ساکنان به دلیل همین شرایط و کمبودها به تهران  برگشتند. 

چهارســال پیش این خانه را تحویل گرفتیــم، ولی در این مدت هیچ 

امکاناتــی به ما ندادند و هر امکاناتی که الان داریم، با چنگ و دندان 

به کمک همسایه ها گرفتیم. با چندین بار رفت وآمد. به هرجایی هم 

مراجعه می کنیم مثل توپ فوتبال ما را به این طرف و آن طرف ارجاع 

می دهند.« او همراه با اهالی ساختمان مدت هاست که برای پیگیری 

قیمت های قبوض برق و اینترنت مخابرات رفت وآمد می کنند، اما به 

نتیجه ای نمی رســند: »برای نظافت به شــرکت عمران پرند مراجعه 

می کنیم، پاسخی نمی دهند. نه سطل آشغال می گذارند، نه کسی 

برای این کار وجود دارد. خودمان این کار را انجام می  دهیم.«

بخــش زیادی از مراکز اداری ماننــد دفاتر قضایی و الکترونیک و 

چند شعبه از بانک های دولتی در خود رباط کریم مستقر است و اهالی 

باید بــرای اقدامات درمانی، قضایی، بیمه و تقریبــاً بخش زیادی از 

فعالیت های اداری تا رباط کریم بروند؛ مسیری که حدود ۲0 کیلومتر 

فاصله دارد. آقای خالقی تعریف می کند که در پرند دسترسی چندانی 

به درمانگاه باکیفیت و بیمارســتان ندارند و گاهــی برای یک درمان 

ســاده به رباط کریم و حتی تهــران می روند: »برای ۲1 هــزار واحد، 

یــک تزریقاتی نداریم. یک بار بــرای درآوردن یک تکه فلز از گلویم، به 

بیمارستان رباط کریم رفتم، اما به دلیل تشخیص اشتباه مجبور شدم 

ادامه درمان را در تهران انجام دهم.«

رانندگی منبع درآمد بخش زیادی از مهاجرانی اســت که در پرند 

ســاکن شده اند. آقای خالقی یک دختر و پســر جوان دارد و به دلیل 

وضعیت امنیت منطقه به شدت نگران آنهاست و می گوید: »به دخترم 

گفته ام که یک چاقوی کوچک همراهت داشــته باش؛ چون یک بار 

راننده ای قصد آزار او را داشــت و او هم توانست با یک خراش کوچک 

روی دست راننده، خودش را نجات دهد. افرادی به اینجا می آیند که 

از نظر مالی شرایط بسیار سختی دارند و با هرشرایطی خودشان را به 

اینجا می رسانند و به دلیل نداشتن شغل، مشاغل درستی را انتخاب 

نمی کنند. اینجا فقط دو کلانتری دارد و به همین دلیل حین دعوا و 

مشکلاتی که به دفعات رخ می دهد، رسیدگی نمی کنند و نمی آیند؛ 

انگار برایشان عادی است. الان افراد مجرد، موادفروش و... اینجا زیاد 

شده اند. نمی دانم در این شرایط چه کاری برای امنیت فرزندان مان و 
خانواده انجام دهیم؟«.

پژوهش »عوامل مرتبط با رضایت از سکونت در میان شهروندان 

ساکن در مسکن مهر پرند« که در تابستان سال 1۳9۸ در نشریه رفاه 

اجتماعی منتشــر شد، نشان می دهد که سطح رضایت از زندگی در 

میان ســاکنان این شهر چندان بالا نیست. نتیجه این مطالعه نشان 

می دهد که رضایت از سکونت در مسکن مهر شهر پرند برابر با ۲/۳9 

از ۵ بوده که کمتر از متوسط است. در میان ابعاد مختلف رضایتمندی 

سکونتی، وضعیت مشکلات اجتماعی و خدمات عمومی،  به ترتیب 

بیشــترین و کمترین میــزان رضایت عمومی را داشــته اند.  به علاوه 

رضایت از ســکونت با متغیرهــای مختلفی ازجملــه وضعیت رفاه، 

دسترســی به امکانات عمومی و تراکم جمعیت در ساختمان رابطه 
معنادار داشته است. 

خبرنگار گروه جامعه
سارا سبزی

سلطنت بنگاه های املاک در پرند �

دور تا دور میدان اســتقلال پرند، تابلوهای بنگاه های املاک در 

میان صد ها مغازه دیگر بیشتر دیده می شود. تجربه ساکنان پرند نشان 

می دهد که قیمت ملک در شــهر از طــرف همین بنگاه هایی تغییر 

می کند که بخش زیادی از آنها هم جواز کسب ندارند. گفته ای که هم 

فعالان ملک آن را تایید می کنند، هم اهالی شهر.

»قیمت دست آنهاســت چون مالکند و تعداد زیادی خانه دارند. 

خودم شنیده ام که در همین کیسون یکی، دو نفر قیمت ملک را تعیین 

می کنند«؛ این را آقای میریحیایی می گوید که دوبار سابقه مهاجرت به 

پرند را داشته است و حالا عضو هیئت مدیره یکی از واحدهای »محله 

زون ۶ شهرک مهستان« در فاز شش پرند است. او تعریف می کند که 

موج مستاجر و خریدار در پرند کمتر شده است: »قبلاً در تابستان ها 

هر روز می دیدیم که ساکنان جدیدی از تهران می آیند و اثاثیه می آورند، 

امــا الان ایــن آمار از نصف هم کمتر شــده و خانه ها به نــدرت اجاره 

می روند. خانه ها تغییرات قیمتی داشــته، ولــی با این حال امکانات 
بسیار کم است.«

او در یکی از شــرکت های اطراف پرند کار می کند، درســت مانند 

بسیاری از اهالی این شهر که در شهرک های صنعتی و کارخانه های 

اطراف آن مشــغول به کارند و اگر از ســرویس استفاده کنند، هزینه 

چندانی برای رفت وآمد نمی پردازند، اما ماجرا برای کسانی که خارج از 

پرند کار می کنند، تفاوت زیادی دارد. میریحیایی می گوید، کسی که از 

تهران می آید اینجا، برای هزینه کمتر است. مثلاً می تواند خانه ای را به 

قیمت 1۵0 میلیون تومان رهن  کند، اما برای رسیدن به محل کارش 

در تهران، حداقل باید روزی ۶0 هزار تومان برای رفت وآمد هزینه کند. 

این مسافت او را خسته می کند و همان هزینه ای را که در تهران بابت 

کرایه خانه می داد، اینجا بابت کرایه ماشین پرداخت می کند. گفتند، 

بیایید اینجا تا بعداً به شــما امکانات دهیم، اما خبری نیست.« او از 

هزینه تاکسی و زمان بندی مترو می گوید که به تازگی راه افتاده، اما در 

ساعاتی که باید حضور داشته باشد، نیست: »از ایستگاه باقرشهر تا 

اینجا کرایه تاکسی نفری ۵0 هزار تومان و کرایه اتوبوس حدود 1۵ هزار 

تومان اســت. مترو هر دوساعت یک بار می رود تهران. اولین سرویس 

۶:۳0 دقیقه صبح است و یک ساعت زمان می برد تا به ایستگاه شاهد 

برسد. به دلیل همین شرایط کســانی به این شهر می آیند که موجه 

نیستند و به دلیل بیکاری، ازطریق فروش مواد، خلاف، دستفروشی 
و... درآمد دارند.«

درمانگاه های بی امکانات �

ظاهر پرند در فازهای یک تا سه در سال های اخیر تغییراتی داشته 

و مال های نیمه کاره، سینما، رستوران ها و پاساژها را در فازهای مختلف 

می توان دید. با این حــال کرایه بالا، قیمت ها و تعداد آنها جوابگوی 

فازهای مختلف پرند نیســت که بــه گفته خود اهالی کارگرنشــین 

اســت. حالا پرند، با مرکز خرید تازه، خانه هــای ویلایی فازهای یک 

تا ســه، خانه های مســکن مهر چیده شــده در کنار هم، به شــهری 

نیم میلیون نفری و بــدون امکانات با میزان رضایت از زندگی کمتر از 

متوسط تبدیل شده است. فاصله اولین درمانگاه با پایین ترین امکانات 

تا فاز شش پرند حدود هشت دقیقه است و اورژانس بیمارستان مستقر 

در پرند هم از 1۲ شب به بعد تعطیل است. در این فاصله اگر بیماری 

نیاز به درمان داشته باشد، باید به بیمارستان فاطمه زهرای رباط کریم 

منتقل شود که اهالی می گویند کیفیت خدماتی بسیار پایینی دارد. 

تماس با اورژانس هم ممکن اســت پاسخی نداشته باشد؛ اگر بیاید 

هم باز به رباط کریم منتقل می کند. میریحیایی تعریف می کند: »چند 

روز پیش یک نفر در همین محدوده آســم داشــت و وضعیت خوبی 

نداشت، زمانی که با اورژانس تماس گرفته شد، گفتند اگر عجله دارید 

خودتان او را به بیمارستان منتقل کنید؛ چون تا یک ساعت دیگر امکان 
فرستادن آمبولانس نداریم.«

کلاس های 40 نفره  �

خانواده خلیلی پنچ سال پیش از قزوین به پرند آمدند تا شرایط 

کاری بهتری پیدا کنند. آنهــا دو فرزند دارند: نازنین که دانش آموز 

سال نهم یکی از دبیرستان های پرند است و برادرش که دانش آموز 

سال ششم اســت، هر دو در مدرسه ای درس می خوانند که تراکم 

جمعیت بالایی دارد و سرایدار ندارد. اهالی می گویند سال تحصیلی 

گذشته در یکی از مدارس، به دلیل کمبود معلم، یکی از والدین به 
دانش آموزان درس می داد. 

نازنین از روزهایی می گوید که بوی مواد مخدر از سرویس های 

بهداشتی مدرسه احساس می شود: »مدرسه چندبار دانش آموزانی 

که مواد مصرف می کردند را برای مدت کوتاهی اخراج می کرد، بعد 

دوباره برمی گشتند. در مدرسه مشاور هم داریم و با کسانی که قصد 

خودکشی داشتند، صحبت و منصرف شان کرده.«

خانواده نازنین برای هزینه کمک به مدرسه پسر و دخترش که 

هــر دو دولتی اند حدود 400 تا ۵00 هزار تومان هرســال پرداخت 

می کند. در مدرســه برادر او هم روال مشــابهی اســت و خبری از 

ســرایدار نیست و با هزینه شــخصی، نظافت مدرســه برای 700 

دانش آموز انجام می شود. نازنین همراه با نزدیک به 40 دانش آموز 

دیگر، در یک کلاس درس می خوانند و گاهی کلاس آنقدر شلوغ 

اســت که نیمکت برای نشســتن پیدا نمی شــود و باید روی زمین 

بنشینند: »بیشتر معلم ها سال اولی هستند که تدریس می کنند و 

کشیدن سیگار در دستشویی ها هم عادی است. مدرسه دو در دارد 

که در پشــتی آن باز اســت و به راحتی امکان رفت وآمد به آن وجود 

دارد. آموزش وپرورش به مدرسه ســرایدار نداده و از ابتدای امسال 

خودمان نظافت کلاس ها و حیاط را انجام می دهیم.«

مثل بســیاری از اهالی پرند، پدر نازنین هم در شهرک صنعتی 

مامونیه کار می کند. شــهرک های صنعتی متعدد مانند مامونیه و 

کارخانه های میهن، کاله، رباط و... باعث شده که بیشتر برای زندگی 

به پرند مهاجرت کنند. این شهرک ها بیش از یک دهه است که فعال 

شده اند و از زمانی که مسکن مهر در دولت احمدی نژاد ساخته شد، 

شهرک صنعتی پرند هم احیا شد. شرکت هایی مانند مبلیران، نیلپر 

و... هم در این اطراف مســتقر شدند. به واسطه تبلیغات، جمعیت 

زیادی جذب شــد و حــالا درصد زیادی از ســاکنان پرنــد در این 

شهرک های صنعتی و شرکت های اطراف مستقر شده اند. 

خانم خلیلی، مادر نازنین نگرانی زیادی درباره امنیت فرزندانش 

دارد و در این پنج سال به او اجازه نداده است تنهایی رفت وآمد کند: 

»چند وقت پیش به دو جوان که روبه روی بلوک نشسته بودند، تذکر 

دادم ولی یکی از آنها چاقویش را نشانم داد، سنش هم خیلی کم 

بود، شاید 1۸ سالش بود. اینجا چیزی نداریم که، فقط یک پارک 

کوچک اســت که جای معتادان و دختر و پســرهای جوان شــده 

اســت و بچه ها نمی توانند در آن بازی کنند. در مدرســه هم 700 

نفرند. این مدارس هم بــرای 10 زون، یعنی حدود ۲0 هزار واحد 

مسکونی است. من واقعاً می ترسم که دخترم تنها تا سر کوچه برود. 

خودم دخترم و پســرم را به باشــگاه و کلاس می رسانم. در مدرسه 

حشیش، گل و سیگار است و به همین دلیل به دخترم گفته ام که 

باید روابطت با دوستانت بسیار محدود باشد. در این پارک کتابخانه 

هم راه انداخته اند، ولی فقط دو، سه روز کار می کرد و نیاز دارد که 

یک کیوسک انتظامی آنجا وجود داشته باشد.« 

او دختر و پســرش را برای اســتفاده از کلاس های آموزشی و 

زمین فوتبال تا فاز یک پرند می بــرد و برای ه بار رفت وآمد، هزینه 

زیــادی می پردازند. فازهای مختلف پرند، خانــه فرهنگ ندارد و 

سینمای شهر هم در فاز یک ساخته شده است. خبری از کلاس 

هنری و ورزشی نیست و خانواده ها برای استفاده از زمین فوتبال 

تا فاز سه می روند. همان سه فاز یک تا سه که مدیریت آن در دست 

شــهرداری پرند اســت، برخلاف فازهای دیگر امکانات آموزشی 
بیشتری دارد.«

شرکت های هرمی در پرند �

در کنار فاز شــش پرند، واحدهای نهضت ملی مسکن در حال 

ســاخت است و بخشــی از این واحدها که در فاز پنج ساخته شده 

بود، به فرهنگیان تحویل داده شــده است. میریحیایی می گوید، 

اکثر املاکی های اینجا جواز کسب ندارند و بارها هم پلمب شده اند، 

اما دوباره فعالیت می کنند و به همین دلیل است که برخی واحدها 

را به صورت روزانه و ســاعتی اجاره می دهند و اهالی منطقه از این 
موضوع ناراضی اند.

او از افزایــش تعداد اتباع خارجی در پرند می گوید: »کار اصلی 

آنها جمع آوری زباله برای بازیافت اســت. قبلاً در مجتمع خودمان 

یک ایرانی، خانه را برای چند اتباع افغانستانی کرایه کرده بود. اوایل 

دو تا سه نفر بودند، بعد کم کم تعدادشان بیشتر شد و خانواده های 

مهاجر بیشتری به آنها اضافه شدند.«

به دلیل غیرقانونی بودن اجاره خانه به اتباع غیرمجاز، گاهی یک 

ایرانــی خانه را برای این اتباع اجاره می کند و املاکی ها هم گاهی 

به آنها کمــک می کنند. حالا اهالی بعضــی از مجتمع ها ترجیح 

می دهند که خانه های این مجتمع را به مجرد و اتباع اجاره ندهند. 

همین یک ماه پیش مدیرکل اتباع خارجی اســتان تهران از اجرای 

طرح ضربتی جمــع آوری اتباع غیرمجــاز در رباط کریم خبر داده 

و گفته بود که در راســتای اجرای این طرح، اتباع بیگانه غیرمجاز 

ســاکن در این شهرستان شناسایی و به کشــورهای خود استرداد 

شدند. میریحیایی می گوید، یکی از دلایل مخالفت اهالی با سکونت 

مجــرد در واحدهــا، راه افتادن شــرکت های هرمــی در واحدهای 

مسکونی و مشکلات بعدی آن است: »مدتی پیش مردی جوان 1۳ 

تبعه افغانســتانی را در یکی از این خانه ها مستقر کرده بود و به نام 

شرکت هرمی، با آنها کار می کرد که پلیس مدتی بعد آنها را دستگیر 

کرد. آنقدر اینجا فروش مواد راحت است که مدتی پیش روی نقشه 

هم می توانستی به راحتی محل فروش آنها را پیدا کنی. نام یکی از 

آنها هم مخدر کیسون ثبت شده بود که فروشنده آن را در گوگل ثبت 

کرده بود و بعد از مدتی هم جمع شد.«

آنطور که او تعریف می کند، در پرند شــرکت های هرمی زیادی 

در واحدهای مسکونی کار می کنند و بعد از مدتی فعالیت، پلیس 

آنها را دستگیر می کند، اما همچنان در فازها و واحدهای مسکونی 
مختلفی پراکنده اند. 

قراردادهای غیرقانونی برای اتباع �

خانم ابراهیمــی یکی از بنگاهی های ســاکن پرند اســت که 

می گویــد، امکان عقد قرارداد با اتباع غیرمجــاز وجود ندارد و تنها 

درصورتی که مدارک شناســایی خاصی داشــته باشند، می توان با 

آنها قرارداد بست: »تقریباً شش ماه و بیشتر است که دستور کلی 

آمده است که به اتباع غیرمجاز، خانه اجاره داده نشود. از یکی، دو 

سال قبل آمار اتباعی که برای کرایه خانه مراجعه می کنند به شدت 

افزایش پیدا کرده اســت و من آنها را رد می کنم. اگر مدارک کاملی 

داشته باشند و چند ســال در یک واحد ساکن باشند، مدارک را به 

اتحادیه می دهم. مــواردی هم بوده که یــک ایرانی به جای اتباع، 

خانه را اجاره کرده و در اختیار آنها قرار داده است. زمانی که متوجه 

این موضوع شدیم، در عرض سه ماه حکم تخلیه را گرفتیم و فسخ 

قرارداد کردیم. این اتباع کارگرند و سرکارگرهایشــان برایشان خانه 

کرایــه می کنند. در این خانه ها اکثراً چندیــن خانواده اتباع با هم 
زندگی می کنند.« 

او می گوید: »در مواردی که خانه ای در اختیار اتباع غیرمجاز قرار 

داده می شود، ممکن است توسط بنگاه های بدون جواز کسب ، این 

کار انجام شده باشد. بعضی از این مستاجران پیشنهاد می  دهند 

که دو برابر کمیســیون به بنگاه بدهند که آنها هم می پذیرند. من 

دوهفته پیش یک خریدوفروش ملک داشتم که یک ایرانی برای تبعه 

افغانستانی انجام داده بود و مبایعه نامه دارای کد رهگیری داشت. 

در آخر متوجه شدیم که آن املاکی، کلاهبرداری کرده و با یک رقم 

کمیسیون بالا، این قرارداد را در سیستم ثبت نکرده است. کسانی 

که مجوز هم دارند ممکن است زیرآبی کلاهبرداری کنند.«

بیمدرسه،بیدرمانگاه،بیامید
اهالی پرند می گویند سال تحصیلی گذشته در یکی از مدارس، به دلیل کمبود معلم

یکی از والدین به دانش آموزان درس می داد

گزارش میدانی از وضعیت بد زندگی در شهر پرند که موجب بازگشت ساکنانش به تهران شده است

»خانه ســاختند ولی امکانــات ندارند.« این خلاصــه حرف مردمی 

اســت که ســال ها پیش از تهران به پرند رفتند تا شاید زندگی بهتری 

داشته باشند. آنها می گویند بعضی از ساکنان به دلیل همین کمبود 

امکانات در حال برگشــتن به تهرانند، با وجود همه فقری که در این 

شهر منتظرشان اســت. »افرادی که خانه شان اینجا بود، واحد برای 

خودشان بود اما به دلیل کمبود مدرسه دوباره اینجا را رها می کنند و به 

تهران برمی گردند.« این روایت ها را حالا از زبان اهالی شهری کوچک 

در جنوب غربی استان تهران می شــنویم که نامش از اوایل دهه 90 

به نام شهری مهاجرپذیر شنیده می شد، اما حالا اهالی آن می گویند 

بعضی از ســاکنان در حال بازگشت به تهرانند؛ چون امکاناتی در کار 

نیســت. مشکلات این شهر حالا در حرف های مسئولان هم راه پیدا 

کرده؛ همین دو هفته پیش بود که مسعود پزشکیان، نامزد انتخابات 

چهاردهم ریاست جمهوری که حالا برای این عنوان هم انتخاب شده، 

در حرف های انتخاباتی اش گفت که به پرند رفته و وحشت کرده است؛ 

او گفت مطمئن است مردم این شهر مشکل آب پیدا خواهند کرد. 

شــهر پرند جوان که حــالا جمعیت اش به حــدود 4۵0 هزار نفر 

رسیده، بعد از اجرای طرح مسکن مهر در اواسط دهه ۸0، به سرعت 

از نظر جمعیتی رشد کرد، اما اهالی می گویند ماجرا به همین سادگی 

نیست و زیر پوست این شهر و در کنار ساختمان های بلند مسکن مهر، 

اتفاقات دیگری  رخ می دهد؛ خشــونت، فروش مواد، سکونت اتباع 

غیرمجاز و احســاس ناامنی. ساخت خانه های مسکن مهر در دولت 

نهم آغاز شــد و موج مهاجرت بــه آن از همان اوایل دهه 90 شــدت 

گرفت و حالا این شــهر به هفت فاز رســیده و در فاز آخر آن هم طرح 

مســکن ملی در جریان است. با وجود اینکه بیش از یک دهه از روند 

افزایشی جمعیت پرند می گذرد و ساکنان مسکن مهر بیشتر شده اند، 

اما امکانات زندگی در این شهر کفاف جمعیت تقریباً نیم میلیون نفری 

آن را نمی دهد و حالا باید راه های طولانی را برای دسترسی به امکانات 

طی کنند؛ مسافتی حداقل تا رباط کریم و تهران. 

برای درمان به رباط کریم می رویم �

پرند خودش را با ردیفی از ســاختمان های سفید و یکسان از دور 

خودش را نشــان می دهد؛ با یک تابلوی خوشــامد گویی، خانه های 

فراخوان ارزیابی کیفی

شناسه آگهی: 1749818

نوبت اول

شـركت پالایـش نفـت آبـادان در نظـر دارد مناقصـه مشـروحه ذیـل را از طریـق سـامانه تـدارکات الکترونیـک دولـت برگـزار نمایـد، کلیـه مراحـل برگزاری 

تشـریفات مناقصـه از دریافـت اسـناد ارزیابـی کیفـی و سـایر مراحـل بعـدی مناقصـه از طریـق درگاه سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولـت بـه آدرس 

WWW.SETADIRAN.IR انجـام خواهـد شـد. 

شماره مناقصه ردیف
در دستگاه 
مناقصه گزار

شماره مناقصه در 
شماره تقاضاسامانه ستاد

مبلغ تضمین شركت موضوع
برنامه زمان بندی در مناقصه به ریال

مراحل مناقصه

403/39/ک1
2003092179000244

40-90-0342400007/p08
الکتروپمپ های 

تزریق رنگ 
به بنزین  

FORESHORE
1/217/500/000

الف- مهلت دریافت اسناد 

ارزیابی کیفی از سامانه ستاد 

از تاریخ 1403/05/02 لغایت 

1403/05/13

ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری 

اسناد ارزیابی کیفی توسط 

مناقصه گران: مورخ 1403/05/27

روابط عمومی شرکت پالایش نفت آبادان     

حسین  قهرمانی
عضو شورای شهر 

پرند:
این شهر مهاجرپذیر 

است، هرلحظه به 
آن جمعیت وارد 
می شود و تراکم 

جمعیت در مدارس 
بالا می رود. به 

همین دلیل دولت 
باید این موضوع 

را پیش بینی کند و 
برای این جمعیت 

مدرسه بسازد
پرند آنقدر وسیع 

شده است که 
خانه های طرح ملی 

مسکن هم در فاز 
هفت کم کم بالا 
می رود و تفاوت 

چندانی هم با 
مسکن های مهر فاز 

چهار تا شش ندارند. 
سفید و یک دست 
و گاهی باکیفیت و 

گاهی بدون کیفیت. 
در هر خیابان به جای 

دکه های مطبوعاتی، 
دکه هایی کوچک راه 

افتاده اند که مواد 
غذایی و خوراکی 

دارند

آگهی ارزیابی کیفی )فراخوان نخست( 
 

مناقصه شماره1402-26-1-3

م الف: 1360شناسه آگهی: 1750474

نوبت اول

شـركت راه آهـن جمهـوری اسـامی ایـران در نظـر دارد بنابـر آیین نامـه اجرایـی بنـد ج مـاده 12 قانـون برگـزاری مناقصـات 

نسـبت بـه ارزیابـی کیفـی مناقصه گـران واجـد شـرایط جهـت دعـوت بـه مناقصـه از طریـق سـامانه تـدارکات الکترونیکی 

دولت)سـتاد(به نشـانی www.setadiran.irبـه شـرح زیـر اقـدام نمایـد. مناقصه گـران موظفنـد بـرای شـرکت در مناقصـه 

نسـبت بـه ثبت نـام در سـایت مذکـور و دریافـت گواهی امضـاء الکترونیکـی اقـدام نماینـد.

لازم به ذکر است کلیه مراحل برگزاری مناقصه از فراخوان ارزیابی کیفی تا انتخاب برنده از طریق سایت مزبور انجام می گردد.  

1-شرح مختصر موضوع مناقصه: خرید تعداد 50.000 قالب کفشک ترمز چدنی کوچک

2- مدت و محل انجام قرارداد: مدت اجرا 5 ماه و محل انجام طبق اسناد مناقصه می باشد.

3- مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 10.100.000.000 ریال

4-مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی: حداکثر تا ساعت 9 روز یکشنبه مورخه 1403/04/24

5-مهلت تحویل اسناد ارزیابی کیفی: حداکثر تا ساعت 9 روز سه شنبه مورخه 1403/05/09

6-فراخوان ارزیابی کیفی فوق از طریق پایگاه ملی اطاع رسانی مناقصات http:/iets.mporg.ir اطاع رسانی می گردد.

شایان ذکر است دریافت اسناد صرفاً می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( صورت پذیرد.   

7-قیمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارائه گردد.

8-پـس از ارزیابـی کیفـی، از مناقصه گـران واجـد شـرایط کـه حداقـل امتیـاز لازم را کسـب نمـوده باشـند جهـت شـرکت در مناقصـه 

دعـوت به عمـل خواهـد آمـد.

9-درصـورت تشـخیص مناقصه گـزار بـه تمدیـد ضمانتنامـه شـرکت در فرآینـد ارجـاع کار، این تمدید از طریق مکاتبـه با بانک صادرکننده 

ضمانتنامـه انجـام خواهـد پذیرفـت و نیـز در صـورت ضبـط ضمانتنامـه مذکـور، موضـوع به اطاع سـازمان مدیریت و برنامه ریزی کشـور 

خواهد رسید.

اطاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: تهران-میدان راه آهن ساختمان شهید نوری طبقه همکف اداره کل واگن ها -اداره تدارکات

شماره تماس: 55125721 خانم رمضانی

اطاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس: 1456 -021

اداره کل واگن های راه آهن ج.ا.ا

شورای شهر چه می گوید؟  �

حسین قهرمانی، عضو شورای شهر پرند به هم میهن می گوید که 

بارها موضوع کلانتری را پیگیری کرده اند، اما چارت نیروی انتظامی 

اجازه تشکیل یک کلانتری تازه را نمی دهد: »ما در هر فاز حداقل به 

یک کلانتری نیاز داریم و حتی یک کلانتری آماده از نظر ساختمانی 

نیز وجود دارد، اما نیروی انتظامی براساس چارت خود تعداد نیروها 

را در هر محدوده پیش بینی می کند.«

او دربــاره تراکم بــالای جمعیت در مــدارس پرند هم توضیح 

می دهد و می گوید: »ما بارها موضوع کمبود مدرسه را پیش بینی 

کردیم و شــاهد حرکت های خوبی از سمت شــرکت عمران پرند 

بودیم. ســال گذشــته و امســال تعدادی مدرسه ســاخته شد و 

خیرین هم پای کار آمدند، ولی تکمیل آنها زمان بر است. مشکل 

دیگر این اســت که رسیدگی به این موضوعات باید از سوی اداره 

آموزش وپرورش رباط کریم انجام شود و باتوجه به مساحت تحت 

پوشش آن، کار سختی است. طی صبحت هایی که انجام شده، 

قرار شد یک ناحیه مستقل آموزش وپرورش هم به پرند اختصاص 

داده شــود. این شهر مهاجرپذیر اســت، هرلحظه به آن جمعیت 

وارد می شــود و تراکم جمعیت در مدارس بــالا می رود. به همین 

دلیل دولت باید این موضوع را پیش بینی کند و برای این جمعیت 
مدرسه بسازد.«

او درباره پیگیری عقد قرارداد خانه با اتباع غیرمجاز هم توضیح 

می دهد: »ما با فرمانداری در این خصوص صحبت کردیم و مدتی 

پیش هــم تعدادی از این اتباع جمع آوری شــدند. با این حال نیاز 

بــه اراده ای ملی دارد و سیاســت های کلان بایــد در این خصوص 

به صورت کلی تصمیــم بگیرند. در برخی از روســتاهای ورامین و 

رباط کریم اتباع افغانستانی تراکم جمعیت بالایی دارند. در سطح 

منطقه ای همکاری های خوبی صورت گرفته است. اصناف نیز باید 

پای کار بیایند و نظارت خود را بیشــتر کنند و قراردادهای فروش و 

اجاره به اتباع غیرمجاز نباید نوشته شود.«

گزارش 
شهر
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: ای
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دامن زدن انتظارات
از دولت تشکیل نشده

گرچه ما نســبت به عملکرد دولت آقای رئیســی نقد داریم و آقای مخبر هم در مقام معاون 
اولی این دولت مســتثنی از این نقد نیست؛ ولی وظیفه خود می دانیم که از عملکرد آقای 
مخبر در این ۵۰روز دوره سرپرستی ریاست جمهوری قدردانی کنیم. به ویژه اینکه انتخابات 

خوبی را برگزار کردند؛ به طوری که حتی سروصدای تندروهایی که انتخابات را باختند، درآورده است و برای آقای مخبر 
شمشیر را از رو بسته اند که فلانی برای حفظ معاون اولی دنبال اجرای انتخابات به نسبت سالم برآمده و مانع از تخلفات 
این جماعت زیاده خواه می شود. همه می دانیم که آقای مخبر یکی از نامزدهای احتمالی انتخابات بود و حتی شانس 
رای آوری در یک انتخابات عادی را هم داشــت؛ ولی وی نپذیرفت و خود را متمرکز بر وظیفه محوله از ســوی رهبری و 
اجرای درست انتخابات کرد. آقای مخبر از ابتدا نشان داد که تصمیم به نامزد شدن ندارد و فقط دنبال اجرای انتخابات 

بی مسئله است. برای این منظور مجبور بود جلوی تندروها بایستد و تا توانست ایستاد. دو 
بخشــنامه ای که بلافاصله صادر کرد و جلوی انتصابات و قراردادهای مهم و جدید را گرفت، 
بسیار زیرکانه و دقیق بود و نشانه  شناخت او از تخلفات احتمالی بود که متاسفانه در روزهای 
اخیر و برخلاف این بخشنامه ها اقدام به نقض آن دو بخشنامه کردند. در طول انتخابات با برخی از رسانه های حکومتی 
طرفدار یک نامزد انتخاباتی برخورد کرد. او را به شکل غیراخلاقی متهم می کنند که برای ماندن در پست معاون اولی این 
کارها را می کند. درحالی که این کارها را پیش از نتیجه نهایی انجام می داد. اگر او قصد ماندن داشت و دنبال پست بود؛ 
می توانست به جای معاونت اولی، صندلی ریاست جمهوری را نشانه برود. الان هم و تا آنجا که می دانیم نه آقای پزشکیان 

2 دنبال چنین انتصابی است و آقای مخبر هم قصدی برای ماندن ندارد. 

افشایسهرازکرسنتبررسیفضاسازیمخالفانپزشکیانکــــــــــــــــهازاسبزینشدهدرآغازکاراومیگویند

شوراهفتسالهمیشود؟

نجاتیافته
ازراست
افراطی

گزارش 
بین الملل

8-9

دستورهایسرپرست
 ارزیابی فعالیت های محمد مخبر 
در دوران ۵۰ روزه سرپرستیِ ریاست جمهوری

گزارش 
فناوری

14-15
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مرگ گاهی ریحان می چیند
 استـــاد بـــــزرگ جراحـــــی دانشـــــــگاه تهـــــــران و انسان شریف
بربسـت. رخـت  فانـی  دنیـای  از  حسـابی  عبدالحمیـد   دکتـر 
نـزد شـاگردانش او همیشـه جـاودان خواهـد مانـد و نامـش بـر قلبمـان 
حک شـده اسـت. ما فقط یک اسـتاد را از دسـت ندادیم؛ پدر معنوی خود را نیز. 

وز شمار خرد هزاران بیش از شمار دو چشم یک تن کم  
دکتر مریم حسینی دهکردی و دکتر رحیم حسینی دهکردی

گزارش 
دولت

2-3

 بیژن زنگنه در یک فایل صوتی از تشکیل دادگاه صوری
 نامه سعید جلیلی به حسن روحانی 
و دیدار  بابک زنجانی با جلیلی گفت

 واکنش مدیران شهری به اظهارات دیروز 
 مهدی چمران رئیس شورای شهر تهران 

درباره طرحی که به مجلس فرستاده اند

گزارش 
اقتصاد

10-11

گزارش 
شهری

2-3

عملکرد ۵۰ روزه

سرمقاله

نتایج انتخابات 
 پارلمانی 
 چه معنایی 
برای آینده 
فرانسه دارد؟


